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Bestebreur

 
Doen wat je belooft
Ons nieuwe Koersplan is een voortzetting van het goede werk van 

de afgelopen 125 jaar. We spreken wederom over pijlers en 

projecten, maar nieuw is dat we ook een viertal beloften 

formuleren. ‘Dat verklaar en beloof ik’. Denk niet te lichtzinnig 

over het doen van een belofte. Een leerling die merkt dat een 

belofte niet wordt nagekomen of ouders die de belofte van een 

school gebroken zien worden, dragen ons dat beslist na. Als je 

iets beloofd hebt, moet je het ook doen. 

De vier beloften in ons Koersplan dagen ons dus uit.  

De belofte aan de leerling staat voorop, want het verzorgen van 

‘onderwijs voor het leven’ is onze eerste en grootste opgave.  

De belofte aan collega’s is hieraan vrijwel gelijk, want we kunnen 

alleen onderwijskwaliteit leveren als we duurzaam beschikken 

over voldoende en deskundige medewerkers in en om de klas,  

die in de gelegenheid worden gesteld hun vak bij te houden en zo 

bij te dragen aan vernieuwingen in het onderwijs en de 

o ndersteuning daarvan.  

 De vier beloften in ons  

Koersplan dagen ons uit

De belofte aan onze werkveldpartners geeft uitdrukking aan de 

wederzijdse afhankelijkheden richting primair, beroeps- en hoger 

onderwijs. De belofte aan de samenleving ten slotte is dat wij 

zullen blijven zoeken naar een optimale verbinding van alles wat 

kinderen leren en de veranderingen in onze maatschappij.  

Dat alles betekent ook een zorgvuldige omgang met de financiële 

middelen die ons worden toevertrouwd en duurzaamheid en goed 

rentmeesterschap in al ons handelen. 

Tot slot, soms word je gevraagd te kiezen tussen de eed en de 

belofte. Wij formuleren hier als vereniging vier beloften, maar 

een stukje van de eed zullen we nooit vergeten: ‘zo waarlijk helpe 

ons God almachtig’. Dit oude credo en deze eed is en blijft de 

onderligger van onze vereniging. 

Ton Bestebreur
lid raad van bestuur van CVO

Hoe kunnen CVO-
scholen samenwerken 
met de regio?
Praktijk en uitdaging van 

pro tot gym 
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   ‘Samen werken aan 
onderwijs voor het 
leven’
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Minder dan een jaar geleden begon binnen CVO het 

proces om de CVO-visie te vernieuwen. Deze liep 

namelijk tot 2024. Marc Mittelmeijer, voorzitter van 

de raad van bestuur, gaf leiding aan dit proces en 

licht graag toe wat het nieuwe is in het Koersplan 

2024-2028.

Wat heeft het visiestuk ‘Onderwijs voor het 
leven’ CVO gebracht? 

De CVO-visie met de vijf pijlers leverde veel richting op in het 

handelingsrepertoire van CVO. Ze gingen over gedrag, en het 

perspectief van waaruit CVO’ers handelen. In de evaluatie hebben 

we gezegd: we willen hier vanuit blijven werken. Wel misten we in 

het stuk een strategie voor hoe we als organisatie antwoord geven 

op de maatschappelijke opgaven in deze regio. Dat dit ontbrak had 

ermee te maken dat dit soort afwegingen op schoolniveau werd 

gemaakt, en niet in een collectief. We hebben dus gezegd: de visie 

houden we vast, maar we gaan richting nemen in het realiseren 

van onze maatschappelijke opgaven.

Wat is zo’n maatschappelijke opgave 
bijvoorbeeld?

Neem kansengelijkheid, het voorkómen van voortijdige school-

verlating of het niveau van de basisvaardigheden. Veertig procent 

van de leerlingen in het eerste leerjaar voldoet niet aan de 

referentieniveaus voor taal en rekenen, is uit wetenschappelijk 

onderzoek gebleken. 

Hoe verhoudt het Koersplan zich tot de CVO-
visie? 

Het is een aanvulling. Met het nieuwe Koersplan geven we 

inhoudelijk antwoord op de maatschappelijke opgaven en de 

ontwikkelingen in onze samenleving. Die inhoudelijke strategie 

formuleren we als vier beloften, want we schrijven onze koers 

voor de ander: wat mag de ander van ons verwachten? 

De eerste belofte is er een aan de leerling. We zijn er om jou in 

staat te stellen jezelf te ontwikkelen in deze samenleving, zodat je 

zelfredzaam kunt zijn in het vormgeven van je leven. Daarom heet 

ons plan ook: Onderwijs voor het leven. Als we het goed doen, dan 

geven we de leerling een perspectief in het leven. Dat moeten ze 

eerst zíen, en daarvoor moeten we leerlingen in aanraking 

brengen met bijvoorbeeld zaken als kunst en cultuur. Die rijkheid 

bieden we al aan op een aantal scholen, maar dat aantal mag nog 

wel uitgebreid worden.  

 

 ‘Iemand presteert alleen goed als ‘ie goed in  

  zijn vel zit en gezien wordt’ 

We willen de leerlingen goed in hun context zien, want het beste 

leereffect bereiken we als we hun context meenemen: gezins-

situatie, de wijk of het dorp waar ze wonen, de vraagstukken waar 

ze in de maatschappij tegenaan lopen. 

Voor goed onderwijs is goed personeel onmisbaar. We doen ook 

een belofte – de tweede – aan onze huidige en toekomstige 

medewerkers. Voor hen geldt net als voor de leerlingen: iemand 

presteert alleen goed als ‘ie goed in zijn vel zit en gezien wordt.  

Je mag je als CVO-medewerker onderdeel voelen van een 

gemeenschap, je mag zijn wie je bent, je krijgt de kans je te 

ontwikkelen, collega’s te ontmoeten en plezier te maken.  

We verwachten van medewerkers dat ze hun stinkende best doen 

en oog hebben voor hun collega’s. En medewerkers mogen van 

ons verwachten dat we goed zijn voor hen. Voor dat laatste 

kunnen we nog flink wat stappen zetten, onder andere door het 

bieden van loopbaanmogelijkheden.

De derde belofte is aan onze samenwerkingspartners: we gaan 

samen met hen aan de slag voor de maatschappelijke opgaven in 

onze regio. Want we zijn ervan overtuigd dat we die niet alleen 

kunnen oplossen. We hebben partners nodig in het primair 

onderwijs, het mbo, hbo en het academisch onderwijs, het 

Interview met bestuursvoorzitter Marc Mittelmeijer

‘De samenleving kan 
op ons rekenen’



 4 C VOpen Januari 2024

B - kop

speciaal onderwijs, de jeugdzorg, gemeenten, bedrijven en 

instellingen, in de stad Rotterdam en daarbuiten. Door expertise 

van buiten naar binnen te halen kunnen we beter begrijpen 

waarmee een leerling te maken heeft.

De vierde belofte is de belofte aan de samenleving. Wat hebben 

we als onderwijssysteem met elkaar te doen om een bijdrage te 

leveren aan de grote maatschappelijke vraagstukken die boven-

regionaal en landelijk spelen? Onze belofte is dat we daar actief 

in participeren. Dat we aanwezig zijn, meedenken en ervoor 

zorgen dat we een vreedzame samenleving kunnen zijn, regionaal 

en landelijk. De samenleving kan op ons rekenen – we verkopen 

geen ‘nee’. 

Concreet leveren we bijvoorbeeld een bijdrage aan het Topsport-

centrum Rotterdam in het Stadionpark. We werken met dit 

centrum samen om leerlingen te laten kennismaken met de 

breedtesport. Ook willen we als CVO aanwezig zijn bij evenemen-

ten waarin een maatschappelijk vraagstuk een rol speelt, zoals 

de sportactiviteiten voor KiKa. Verder dragen we bij aan seminars 

en delen onze ervaringen, onder andere via ons lectoraat aan de 

Hogeschool Rotterdam. En we nemen initiatieven, zoals de 

vmbo-mbo-agenda en een Rotterdamse onderwijsagenda. 

Hoe zijn de christelijke grondhouding en de 
waarden hoop, liefde, rechtvaardigheid en 
verantwoordelijkheid in de strategie verwerkt? 

Je kunt zeggen: het Koersplan wordt gevormd door onze 

inhoudelijke beloften, maar we brengen onszelf als mens mee, 

inclusief onze waarden en oriëntatie om ons werk te doen.  

Hoop heb je, liefde geef je aan de ander – ieder op een eigen 

manier – rechtvaardig ben je als je iedereen gelijkwaardig 

behandelt, en verantwoordelijk voelen we ons voor het creëren 

van de beste omstandigheden voor de ontwikkeling van het kind 

en onze medewerkers. We voelen ons medeverantwoordelijk voor 

de ontwikkeling van de samenleving, en we leggen ook verant-

woording af over wat we doen. 

Hoe is het Koersplan tot stand gekomen?
In een dynamisch proces. We zijn letterlijk begonnen met een 

leeg vel. Ton Bestebreur en ik hebben als bestuurders samen met 

de algemene directies de externe en interne analyse gemaakt van 

wat er in onze omgeving speelt en hoe onze organisatie ervoor 

staat. Van daaruit kwamen we tot wat ons te doen staat in de 

komende jaren. Dat hebben we neergelegd in een houtskool-

schets. Vervolgens hebben we allerlei stakeholders hierbij 

betrokken: leerlingen, leraren, vestigingsdirecteuren en partners 

buiten onze organisatie. Met hun input hebben we de houtskool-

schets verbeterd tot een pentekening. Die is in december 

definitief vastgesteld door het bestuur, na instemming van de 

raad van toezicht en de gemeenschappelijke medezeggenschaps-

raad (GMR) waarin leerlingen, ouders en medewerkers vertegen-

woordigd zijn.  

 ‘We willen de beste docenten,  

 docenten door wie we gezien worden’ 

Ik ben dankbaar voor dit proces en voor de gevoerde open 

gesprekken. Er zijn zeker ook voldoende kritische geluiden 

geweest. We hebben geluisterd naar de roep om leerlingen een 

plaats te geven in het proces. Dat heeft geleid tot de LeerlingTop 

waarop zo’n zeventig leerlingen input hebben gegeven. Zij zeiden: 

‘We willen de beste docenten, docenten door wie we gezien 

worden.’ Dat is terechtgekomen in de belofte aan leerlingen. 

Hoe gaat het nu verder met het Koersplan? 
De beloften worden langs twee lijnen waargemaakt. Spoor 1 – het 

belangrijkste spoor – is de opdracht aan onze scholen om vanuit 

deze visie de school en het onderwijs verder te ontwikkelen.  

Dit spoor leidt ertoe dat alle schoolplannen afgestemd, 

‘ gezwaluwstaart’, worden op het Koersplan. We vragen in de 

planning- en controlgesprekken aan de scholengroepen welke 

stappen ze hebben gezet om dit te realiseren.

Spoor 2 is er voor de zaken die we gezamenlijk moeten oppakken, 

zoals het ontwikkelen van een lerende organisatie, strategisch 

HR-beleid, leiderschapsontwikkeling en professionalisering. 

Uiteindelijk willen we een positieve impuls geven aan de tevre-

denheid en de meetbare en merkbare prestaties van de leer-

lingen. En we hopen dat onze partners tevreden zijn over onze 

positie en over wat we doen, dat de medewerkerstevredenheid 

omhoog gaat, we minder te maken hebben met verloop, het 

ziekteverzuim daalt en dat we minder personeelstekort hebben, 

omdat mensen graag bij ons werken. Dat kunnen we meten, 

maar dat is ook te merken in gesprekken en in het gevoel van 

medewerkers. Wij merkten het tijdens het jubileumfeest in Ahoy 

dat we enthousiast met elkaar vierden.  (Anja de Zeeuw)

Presentatie
De lancering van het Koersplan vond plaats op 24 januari. 

Daarvoor waren alle leiding gevenden in onze organisatie 

en de GMR uitgenodigd. Het Koersplan is beschikbaar voor 

alle medewerkers, er is een filmpje over gemaakt en dit 

extra nummer van CVOpen is ook bedoeld om het plan te 

presenteren. Verder willen de bestuurders langsgaan bij 

alle scholen om het gesprek te voeren over wat het 

Koersplan eigenlijk betekent en te horen welke vragen er 

leven.
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In het najaar van 2022 startte het traject van de algemene direc-

ties en de raad van bestuur om samen met elkaar, met mede-

werkers en leerlingen na te denken over de betekenis van CVO 

als vereniging en onze scholen en de wijze waarop ons onder-

wijs ook in de toekomst goed kan zijn. In het voorjaar van 2023 

maakte ik de overstap van Tilburg University naar CVO en raakte 

ik op de studiedagen van de algemene directies en vestigings-

directeuren betrokken bij het gesprek over de nieuwe strategie 

van CVO. Reeds die eerste kennismaking leerde mij dat CVO een  

vereniging is die met sterke vestigingen en sterke scholen-

groepen een antwoord probeert te geven op alle uitdagingen 

waarmee het onderwijs te maken heeft. De diepe wens van al 

diegenen die onderwijs geven, ondersteunen en organiseren is 

om betekenis te geven aan het eigen werk en het onderwijs dat 

gegeven wordt. 

Velen hebben de afgelopen maanden benoemd dat de uit-

dagingen complex zijn, onderling verweven en extern afhankelijk.  

Er is ook benoemd dat er geen eenvoudige antwoorden op deze 

uitdagingen zijn te geven, maar ook dat one size fits all echt niet 

bestaat. Of anders gezegd, dat het aanbieden van goed onderwijs 

elke dag te maken heeft met multi-dimensionale en situa tionele 

complexiteit. Het omgaan met de diversiteit die daarvan de uit-

komst is, is niet gebaat bij antwoorden maar bij het  bevorderen 

van een gemeenschappelijke taal die het mogelijk maakt de 

uitdagingen die daaruit volgen bespreekbaar te maken en op 

te kunnen pakken. Het strategieproces bood ons de kans om 

naar die taal te zoeken. Voor die gemeenschappelijke taal is het 

immers noodzakelijk om kernwaarden met elkaar te delen en te 

kennen en met elkaar beloften en ambities te formuleren.  

Het in 2023 opgestelde Koersplan 2024-2028 maar ook het CVO 

medewerkersfestival in Ahoy maken inzichtelijk dat we met 

elkaar die taal aan het vinden zijn.

Het Koersplan is opgesteld door ons samen. Het geeft ons naast 

onze kernwaarden hoop, geloof, rechtvaardigheid en liefde en 

onze bekende vijf pijlers extra richting voor de komende jaren. 

Deze nieuwe strategie bevat beloften die we als vereniging, als 

scholengroepen en als scholen doen aan onze leerlingen, aan 

onze medewerkers, aan onze regio en aan de samenleving.  

Het kenmerkende karakter van een belofte is dat het een

opdracht en een toezegging omvat. Een belofte is een verklaring 

om iets te doen of na te laten. We zeggen met een belofte toe om 

tot handelen over te gaan en het beloofde gedrag te vertonen. 

Een belofte is ook eenzijdig. Wij, onze scholen, onze scholen-

groepen en CVO als vereniging, doen de belofte om de door ons 

ervaren maatschappelijk opdrachten te vervullen. 

Een belofte verplicht natuurlijk tot iets. We scheppen met onze 

vier beloften en bijbehorende ambities verwachtingen. Het doen 

van beloften maakt inzichtelijk dat we oprecht willen pogen onze 

opdrachten te vervullen. Het doen van een belofte verplicht dus 

tot inspanning maar het is geen resultaatsverplichting.  

Wij, onze leerlingen, onze medewerkers, onze omgeving en de 

samenleving mogen erop vertrouwen dat wij er alles aan doen 

om serieus werk te maken van de vervulling van onze opdracht 

als sterke scholen, sterke scholengroepen en sterke vereniging. 

Ieder op de eigen wijze en met de eigen accenten. Doen we dat 

en tonen we die oprechte inspanning, dan zij we ook genadig als 

iets niet lukt of anders gaat. Dat is goed, want daar leren we van 

en zo kunnen we kijken hoe we onze beloften dan wel kunnen 

invullen.

Het formuleren en doen van beloften onderstreept het karak-

ter van dit Koersplan als een rollende strategie. Een rollende 

strategie biedt ons de kans om voortdurend en uitgaand van de 

principes van de lerende organisatie samen te verkennen hoe 

we onze beloften kunnen uitwerken en realiseren. De komende 

jaren is het aan ons, om met elkaar en als gemeenschap de wijze 

waarop we onze gedane beloften  vervullen daadwerkelijk invul-

ling te geven. Die gemeenschap is soms de mentorengroep of de 

eigen afdeling, soms de school, soms de scholengroep en soms 

de vereniging. Voor mijzelf en mijn werk geldt dat ik in al die 

gemeenschappen liefde en hoop ervaar.  

Elke dag dat ik een van onze scholen binnenkom of met de 

 medewerkers van de SSO spreek, zie ik gedrevenheid en ervaar 

ik de uitdagingen waar onze leerlingen en onze medewerkers 

voor staan. Ik geloof er in dat wij met elkaar in staat zijn van  

elkaar te leren en het gesprek over de toekomst van ons 

 onderwijs continu te voeren. Juist daarom kijk ik ernaar uit 

om de komende jaren met plezier bij te dragen aan al die 

 gemeenschappen die we binnen onze vereniging zien. 

We zoeken naar gemeenschappelijke taal 
die betekenis geeft

Column

Martijn Nolen
Martijn Nolen is directeur bestuur en beleid bij CVO. Daarnaast is hij lid raad 

van toezicht bij Unicoz onderwijsgroep en is hij bestuurder bij de Stichting 

Nederlands Centrum voor Onderwijsrechtelijke Advisering, Onderwijs en 

Onderzoek (NCOR). Martijn heeft een grote rol gespeeld in de totstand

koming van het Koersplan 20242028.  
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Belofte aan leerlingen

Op onze scholen draagt jouw leren bij aan een betekenisvol bestaan

Basisvaardigheden

We beloven jou als leerling zicht op een 

betekenisvol bestaan. Basisvaardigheden zijn 

daarbij essentieel. Daarom zetten we extra in 

op taal- en rekenonderwijs, digitale 

geletterdheid en burgerschap. We bieden je 

een rijke schooldag door levensecht onderwijs, 

projectmatig werken en/of samenwerking met 

de toekomstige beroepspraktijk. Zo dragen we 

eraan bij dat jij met de juiste kwaliteiten 

doorstroomt richting het vervolgonderwijs of 

de arbeidsmarkt. 

Veilige leeromgeving

Naast kennisoverdracht zorgt ons onderwijs voor 

de vorming van jou als persoon. Vanuit de 

pedagogische visie en identiteit van de school 

zorgen we voor een veilige leeromgeving voor alle 

leerlingen. Zodoende kun jij groeien om jouw plek 

in de groep en de samenleving in te nemen.  

Onze zorgstructuur biedt jou ondersteuning als je 

hulp nodig hebt. Onze scholen zijn inclusieve 

oefenplaatsen waar jij als leerling wordt 

voorbereid op de pluriforme samenleving.

basisvaardigheden

veilige
leeromgeving
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Goede docenten

Zonder docenten geen onderwijs. Daarom 

zetten we in op het werven, begeleiden en 

behouden van docenten. Door sterke teams en 

het stimuleren van persoonlijke ontwikkeling 

zorgen we voor goede docenten die jou als 

leerling zien staan. We hebben oog voor jouw 

welzijn en motivatie. Daarom vinden we 

mentoraat en coaching belangrijk en kun je bij 

ons terecht voor extra ondersteuning.  

Zo werken we samen aan goed onderwijs.

We zijn wegwijzers

Als medewerkers van CVO willen we 

wegwijzers zijn voor de volgende generatie.  

We denken daarom graag mee met jouw 

persoonlijke leerroute, je vervolgopleiding en 

je beroepskeuze. We laten jou niet vallen als 

het tegenzit in het leven of als de motivatie 

voor school lastig te vinden is. Zo helpen we 

jou bij het maken van de juiste keuzes; voor 

school en persoonlijk.

goede
DOCENTEN
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Belofte aan leerlingen

CVO en de scholen willen graag nog vaker en vooral verdiepende 

gesprekken aangaan met leerlingen over wat zij goed onderwijs 

vinden. Ze zullen bijvoorbeeld leerlingenraden meer gelegenheid 

bieden met elkaar in contact te komen. Dat is de globale conclusie 

van een rondetafelgesprek met zes leerlingen van drie CVO- 

scholen. De leerlingen wierpen als eersten een blik op de belofte 

die CVO hun doet in het Koersplan. Voor de totstandkoming van dit 

plan werd er in september een LeerlingTop georganiseerd waar 

leerlingen van alle 37 scholen vertegenwoordigd waren.

‘Het onderwijs is van ons, van de leerlingen’, zei een leerling 

tijdens de CVO LeerlingTop. Hiermee was en is CVO het gloeiend 

eens. CVO vindt het daarom belangrijk dat leerlingen echt 

inspraak hebben bij hun onderwijs, meer nog dan de gebruikelijke 

medezeggenschap. Daarom werden verschillende leerlingen 

uitgenodigd voor een rondetafelgesprek bij Accent Delfshaven. 

De zes leerlingen die daar aanschoven mochten spontaan hun 

mening geven over de belofte aan leerlingen in het Koersplan, en 

ze konden er hun wensen en zorgen delen. Amira, Sarah en 

Soukaina (allen 16) zijn leerlingen van Accent Praktijkonderwijs 

Delfshaven, Genta (17) zit op vmbo-school Melanchthon 

 Berkroden, en Victor (17) en Oliwia (19) op het Marnix Gymna-

sium. Vijf van deze zes leerlingen deden ook mee aan de CVO 

LeerlingTop. Er zitten ook twee docenten aan tafel als begeleider 

van de leerlingen: Joost Wouterse van Accent Delfshaven en 

Fatos Yigit van Melanchthon Berkroden. 

‘Compliment voor CVO’
Martijn Nolen, directeur bestuur en beleid van CVO, en beleids-

adviseur Dirk de Jong leiden het gesprek. Dirk vertelt wat er is 

gedaan met de input van leerlingen tijdens de LeerlingTop. 

Martijn licht daarna de belofte aan de leerlingen toe aan de hand 

van de praatplaat. Dan is het woord aan de leerlingen. 

Genta bijt het spits af. Ze zegt: ‘Compliment voor CVO omdat jullie 

echt aan de slag zijn gegaan met wat leerlingen hebben gezegd. 

Het is niet in ieder land zo dat er waarde wordt gehecht aan de 

mening van leerlingen. De communicatie met CVO verloopt goed!’

Oliwia licht de uitspraak die ze eerder deed – ‘Het onderwijs is 

van ons’ – nog eens toe: ‘Wij nemen het onderwijs mee naar onze 

kinderen, daarom is het belangrijk!’ 

Victor vindt het net als Genta prettig te merken dat CVO daad-

werkelijk bezig is met de opbrengst van de LeerlingTop; dit in 

tegenstelling tot sommige andere bijeenkomsten waar hij bij was. 

Hij benadrukt: ‘Scholen moeten leerlingen duidelijk maken: het 

gaat over jou, jíj leert, dus jij moet inspraak hebben.’ Amira zegt 

op haar beurt: ‘Het is goed dat CVO naar oplossingen zoekt!’ 

Goed onderwijs 
Als hun belangrijkste zorg noemen de leerlingen dat ze goed 

onderwijs krijgen. En dat hangt weer af van goede docenten en 

docenten die hen echt zien, vinden ze. Daarom vragen ze zich af 

hoe scholen docenten selecteren die daadwerkelijk goed kunnen 

lesgeven. Ook vragen ze om goede begeleiding van nieuwe 

docenten. 

Ze vertellen verhalen over beginnende docenten in een tekortvak 

die meteen moeten lesgeven in een examenklas, over drie 

achtereenvolgende economiedocenten in een schooljaar en over 

tien maanden school zonder biologieles omdat er geen bevoegde 

docent te vinden was. Veel wisselingen in de schoolleiding vinden 

CVO LeerlingTop krijgt vervolg

Meer inspraak voor  
leerlingen

 ‘Het onderwijs is van ons,  

van de leerlingen’

 ‘Laat ons niet voor niets leren’
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vergaderagenda staat. Een apart postvakje of mailadres zal 

leerlingen stimuleren om hun ideeën of klachten  

bekend te maken.

Martijn bedankt de leerlingen voor hun deelname aan het 

gesprek. Hij belooft concreet een vervolg te organiseren op de 

CVO LeerlingTop en een ontmoeting mogelijk te maken van 

leerlingenraden van CVO-scholen. Dan kunnen die nog beter 

leren om te praten over het onderwijs op hun eigen school, en bij 

elkaar in de keuken kijken. ‘Misschien kan dit wel een opstapje 

zijn voor jullie eigen LAKS, een vakbond, voor CVO-leerlingen.’

     

(Anja de Zeeuw)

ze evenmin handig. Verder roept een plotseling ontslag of vertrek 

van een sympathieke docent soms vragen op waar geen antwoord 

op komt. Waarom gaat die docent weg, waarom wordt dat niet 

toegelicht?

Dirk vraagt de leerlingen of het hen helpt als schoolleiders meer 

inzicht geven in de complexe dilemma’s waarmee ze worstelen: 

bijvoorbeeld een nog niet geheel bevoegde docent in een 

tekortvak of geen lessen op het rooster. De leerlingen staan open 

voor dit soort toelichtingen. ‘We vinden niet alleen iets. Ga met 

ons gewoon het gesprek aan; wij spreken de taal van de leerling.’

Prestatiedruk
Als het onderwerp prestatiedruk aan de orde komt, wijst Oliwia 

erop dat hieraan nog het nodige te verbeteren is. Een toetsweek 

waarin ook een profielwerkstuk ingeleverd moet worden plus drie 

praktische opdrachten (p.o.’s) verdient niet de schoonheidsprijs. 

De belofte dat er dit schooljaar voor elk vak een jaarplanner zou 

komen, is maar voor twee vakken waargemaakt. 

Gesprekken over de toetsplanning met afdelingsleiders en zelfs 

de rector helpen niet, vertelt Victor. Sommige problemen worden 

opgelost – voor elke toets wordt nu bijvoorbeeld een herkansing 

aangeboden, ook als het om een niet-examenvak gaat – maar 

andere niet. 

Sarah vraagt of leraren eerder dan in het vierde leerjaar kunnen 

aangeven wat er belangrijk is om goede cijfers te kunnen halen. 

Anders ontstaat er stress in het examenjaar. Ze krijgt op dit punt 

bijval van Genta. 

Soukaina heeft een andere oproep aan leraren: ‘Laat ons niet 

voor niets leren – zorg ervoor dat vragen in toetsen en school-

examens ook echt gaan over de stof die we moeten leren.’

Niet alle wensen kunnen meteen op school vervuld worden, 

maakt Dirk duidelijk, want zaken kunnen complex zijn.  

En hij licht ook toe dat het aan de scholen zelf is om het 

 Koersplan te vertalen naar de praktijk van alledag. 

‘LAKS voor CVO-leerlingen’
Na een uur is het tijd om af te ronden. Martijn concludeert in het 

algemeen dat het gesprek met leerlingen op een hoger niveau 

getild moet worden. Victor stelt: ‘Laat de schoolleiding verant-

woorden wat ze met de opmerkingen van leerlingen hebben 

gedaan.’ 

Wat communicatiekanalen betreft hebben de leerlingen geen 

interesse in een speciale uitgave, een apart platform of stream 

van CVO voor hen. Maar ze hebben wel deze tips voor CVO: voer 

vaker gesprekken met de leerlingenraden op scholen, en laat 

leerlingen van tijd tot tijd volwaardig meevergaderen met kleine 

groepjes docenten. Ook kan een leerlingenraad meer doen om 

leerlingen op de eigen school te informeren over wat er op de 

Van LeerlingTop naar Koersplan 
Van de LeerlingTop in september 2023 is een verslag 

gemaakt. Dit is samengevat op een A4’tje en verbeeld in 

een woordweb. Ook werd hierover een artikel geschreven in 

het decembernummer van CVOpen. De input van leerlingen 

heeft geleid tot de belofte aan leerlingen in het Koersplan, 

‘Op onze scholen draagt jouw leren bij aan een betekenisvol 

bestaan’. 

Deze belofte is vertaald in een illustratie (praatplaat) die de 

belangrijkste aspecten van de belofte weergeeft: onderwijs 

in de basisvaardigheden (taal, rekenen/wiskunde, digitale 

geletterdheid en burgerschap), een veilige leeromgeving, 

goede docenten en mentoraat om leerlingen te helpen met 

motivatie, kansengelijkheid en het maken van een juiste 

keus voor de volgende fase. 

 

 ‘Misschien kan dit wel een  

opstapje zijn voor jullie eigen LAKS’

 ‘Wij nemen het onderwijs mee naar onze 

kinderen, daarom is het belangrijk!’
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Belofte aan medewerkers

Scholen waar jij en jouw werk ertoe doen

Lerende organisatie 

Als medewerkers van CVO vormen we met 

elkaar een lerende organisatie. Het is belang-

rijk dat professionals elke dag kunnen leren, of 

je nu lesgeeft, leiding geeft of hierin een on-

dersteunende rol hebt. Daarom willen we je 

meer mogelijkheden bieden voor kennisdeling, 

innovatie en het leren van elkaar. Zo dragen we 

als lerende organisatie bij aan de kwaliteit van 

het onderwijs en het leiderschap. 

CVO Academie 

De CVO Academie is hét kennisplatform van 

onze vereniging voor alle medewerkers. Er zijn 

verschillende leeractiviteiten, waarin ontmoeten 

en kennisdelen centraal staan. Dit gebeurt 

online en in het echt. Het draait zowel om jouw 

persoonlijke en professionele ontwikkeling, als 

om de ontwikkeling van je school. Je kunt 

terecht voor trainingen, workshops, 

netwerkbijeenkomsten, communities, maar ook 

onderzoek en innovatietrajecten. De CVO 

Academie is een plek waar elke medewerker 

zich kan ontplooien.

lerende organisatie
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Betrokken werkgever 

CVO wil een goede en betrokken werkgever zijn voor 

alle medewerkers. We willen een veilige en fijne werk-

omgeving creëren, waarin alle collega’s zich welkom 

voelen. Daarbij hebben we oog voor jouw welzijn en 

vitaliteit. We houden rekening met elke levensfase en 

bewaken daarin een goede balans tussen werk en 

privé. Zo kun je met plezier en als onderdeel van een 

team je werkzaamheden uitvoeren. 

Persoonlijke ontwikkeling 

Om inzetbaar te kunnen blijven in een 

veranderlijke omgeving, stimuleert CVO jouw 

duurzame ontwikkeling. Om je huidige werk 

goed te kunnen blijven doen, of om ervoor te 

zorgen dat je een extra stap in je professionele 

ontwikkeling kunt maken. We ondersteunen 

jouw persoonlijke groei die recht doet aan je 

interesse en talenten. Dit kan betekenen dat je 

klaar bent voor een nieuwe functie of 

werkplek. Vanuit CVO denken we graag met je 

mee over de mogelijkheden. 

be
tr

ok
ke

n 
we

rk

gev
er

persoonlijke
ontwikkeling
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Belofte aan medewerkers

Drie medewerkers van verschillende CVO-scholen kregen eind 

november een sneak preview van de belofte aan de medewerkers 

in het Koersplan en de praatplaat. Ze gaven hun eerste indruk 

weer en gingen in gesprek hierover. 

CVO’ers Mariska Sepers, Olga Lock en Ricardo van Lent kwamen 

naar Henegouwerplein 14 om onder leiding van Lieuwe Medema, 

beleidsadviseur onderwijs en kwaliteit van CVO, te praten over de 

belofte aan medewerkers en op de bijbehorende praatplaat.  

Bij het gesprek waren ook HR-beleidsadviseur Sandra Mantingh 

en academieleider Sanne Kamphuisen aanwezig. 

Stemmen
Mariska, Olga en Ricardo werken alle drie al een behoorlijk aantal 

jaren op hun school, en zijn over het algemeen positief over CVO 

als werkgever – al is CVO voor hun gevoel nog een werkgever-op-

afstand en voelen ze meer dat hun schoolleiding werkgever is.  

Ze zijn graag ingegaan op de uitnodiging voor het medewerkers-

gesprek. Dit is een vervolg op een eerder gesprek in september 

met nog meer CVO’ers.

Ricardo vergelijkt het meedoen aan het gesprek met je stem 

uitbrengen tijdens de verkiezingen (die op het moment van de 

bijeenkomst nog voor de deur staan): ‘Je hebt mensen die veel 

roepen en niet stemmen. Ik vind dat je problemen moet 

 be noemen als je er een mening over hebt.’ Mariska wil ook graag 

iets actiefs doen met haar mening of oordeel, en daar is deel-

nemen aan dit gesprek een goede vorm voor. Ook vindt ze het 

verhelderend om van collega’s van andere CVO-scholen te horen 

hoe zij zaken aanpakken en waar zij tegenaan lopen. 

 ‘Als je iets samen hebt meegemaakt, deel je

    dat met elkaar, en kun je het samen dragen’
 

Het eerdere rondetafelgesprek gaf Olga een gevoel van verbon-

denheid. ‘Als je iets samen hebt meegemaakt, deel je dat met 

elkaar, en kun je het samen dragen.’ 

Mariska hield aan het vorige gesprek het gevoel over dat de 

beschikbare tijd te kort was: ‘We waren nog niet uitgepraat.  

We hadden nog wijzer van elkaar kunnen worden.’ Ze denkt ook 

terug aan een taal-rekenlunch die ooit is gehouden. ‘Die was 

supertof! Alleen vind ik het jammer dat er geen vervolg op is 

gekomen. Daardoor zijn we allemaal bezig het wiel weer uit te 

vinden. Misschien kan daar meer op gestuurd worden, dat 

Rondetafelgesprek maakt duidelijk waar medewerkers op hopen: 

‘Betere kwaliteit en meer 
 verbondenheid’ 

Medewerkers in gesprek over de belofte
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Olga vindt ’t belangrijkste dat uit de belofte aan medewerkers 

duidelijk blijkt ‘dat we het samen doen als gemeenschap’.  

Daar sluit Mariska bij aan: ‘Dat we gezien en gehoord worden,  

dat we mogen meedenken. Dat we ertoe doen!’ Olga vat samen:  

‘Wat leerlingen nodig hebben, hebben wij ook nodig. Wij zijn ook 

maar gewoon mensen.’ 

Lieuwe is blij met deze reacties: ‘Leuk dat jullie dit eruit halen. 

Het is nadrukkelijk de bedoeling om dit allemaal te realiseren. 

Het wordt ingewikkeld, want er zullen vast veel ervaringen zijn 

van: zie je wel, toch niet. Maar het is wel echt wat we willen.’

Sanne komt nog met een nuancering: ‘Je ontwikkelen hoeft niet 

hiërarchisch, in de lijn, te zijn. Je kunt je ook in de breedte 

ontwikkelen, bijvoorbeeld verdieping zoeken als teacher leader.’ 

 ‘Wat leerlingen nodig hebben, hebben wij ook 

nodig. Wij zijn ook maar gewoon mensen’

‘Stapje extra zetten’
Tot slot vraagt Lieuwe wat de CVO’ers hopen dat het hele 

Koersplan oplevert voor de medewerkers en het onderwijs op de 

CVO-scholen. Daar heeft Ricardo een duidelijk antwoord op:  

‘Dat de kwaliteit van ons onderwijs en van het personeel daardoor 

verbetert.’ Mariska zegt: ‘Dat meer collega’s zich verbonden 

voelen met CVO. Want hoe meer je je verbonden voelt, hoe 

gemotiveerder je bent om soms net even een stapje extra te 

zetten.’    
(Anja de Zeeuw)

collega’s samen iets bedenken. Er zit zoveel kennis in de 

organisatie waarmee iets gedaan kan worden.’ 

 ‘Scholen waar jij en je werk ertoe doen’

Sanne vertelt daarop dat de CVO Academie diners pensant gaat 

aanbieden, waarbij deelnemers van gedachten kunnen wisselen 

tijdens het eten. Ook worden er communities voor verschillende 

onderwerpen ingericht. ‘We zullen ervoor zorgen dat collega’s 

elkaar veel kunnen ontmoeten en aan kennisdeling kunnen doen.’ 

Lieuwe vat het kernachtig samen: ‘Uitwisseling vormt een betere 

strategie dan uitleggen.’

Eerste reacties
Hoog tijd om de belofte aan de medewerkers in het nieuwe 

Koersplan te bespreken. In één zin luidt die: ‘Scholen waar jij en 

je werk ertoe doen.’ 

Na een leespauze reageert Olga als eerste op de tekst:  

‘Op papier staat het er heel mooi, maar ik ben altijd benieuwd hoe 

deze doelen worden gehaald.’ Sandra mengt zich in het gesprek: 

‘We zijn druk bezig om strategisch Human Resources-beleid te 

formuleren. Want HR-beleid zit vooral op het niveau van de 

scholen, maar het is ook de bedoeling dat we met elkaar 

CVO-breed bepaalde kaders stellen. Dat wordt een uitwerking van 

het Koersplan. Er komen vervolgstappen om deze belofte te 

realiseren.’ 

Ricardo legt de vinger bij de gebruikte term ‘schooloverstijgend’: 

‘Snapt iedere medewerker wat daarmee bedoeld wordt?’  

Lieuwe licht toe dat het erom gaat dat medewerkers beseffen dat 

er binnen CVO veel mogelijkheden zijn, veel meer dan alleen op 

de eigen school. 

Personeelstekort ondervangen
Als het gaat om de belangrijkste uitkomsten van de belofte noemt 

Ricardo ‘het bevorderen van het carrièreperspectief van al ons 

personeel’. Hij ervaart dat zelf nú al, want in het volgend school-

jaar hoopt hij manager facilitair op zijn school te worden.  

Als zodanig zal hij ook een-op-eengesprekken gaan voeren en 

meer financiële verantwoordelijkheden krijgen. Die loopbaan-

ontwikkeling is van twee kanten gekomen, vertelt hij: hij gaf zelf 

bij zijn leidinggevenden aan dat hij zich wilde ontwikkelen, en die 

lieten merken dat ze hem graag wilden behouden juist omdát hij 

zich wilde ontwikkelen. Ricardo vindt het ook een goede zaak dat 

het ondervangen van het leraren- en personeelstekort door 

samen te werken benoemd wordt.  

 ‘Op papier staat het er heel mooi, maar ik ben 

altijd benieuwd hoe deze doelen worden 

gehaald’

Wie is wie?
Mariska Sepers is docent Nederlands en remedial teacher 

op Melanchthon Wilgenplaslaan, Olga Lock is leerling-

coördinator en docent Engels op Penta De Oude Maas en 

Ricardo van Lent is hoofd facilitair op Melanchthon 

Berkroden. 

 

Sandra vertelt over de uitgewerkte tekeningen 
van de belofte aan de medewerkers
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Belofte aan de regio
Een betrokken organisatie die 

midden in de regio staat en 
intensief samenwerkt

Samen werken aan onderwijs voor het leven
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In deze praatplaat zijn de vier beloften 

van het CVO Koersplan 2024-2028 

gevisualiseerd. Het Koersplan geeft 

richting aan onze ambities en beloften 

voor de komende jaren. Vanuit onze 

christelijk identiteit en gedreven door 

onze kernwaarden geloof, hoop, 

rechtvaardigheid en liefde zijn de vier 

beloften samen met medewerkers en 

leerlingen ontwikkeld en geformuleerd. 

Ze bieden ons een gemeenschappelijke 

taal om de komende jaren verder te 

werken aan ‘onderwijs voor het leven’.

 

Belofte aan medewerkers
Scholen waar jij en jouw werk  
ertoe doen

Belofte aan de samenleving
Scholen die elke dag van  
waarde zijn

Samen werken aan onderwijs voor het leven
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Belofte aan de regio

Een betrokken organisatie die midden in de regio staat en  
intensief samenwerkt

Midden in de omgeving

CVO staat midden in samenleving. We zijn in de 

regio verbonden met tal van organisaties en 

partners. Dat doen we voor onze leerlingen en 

medewerkers. Om goed in te kunnen spelen 

op vragen rondom onderwijs, zorg, welzijn en 

veiligheid, hebben we warme contacten met 

onze partners nodig. We investeren daarom in 

onze betrokkenheid in de regio en de omgeving 

van de school. 

Warme overgangen 

Soepele overgangen tussen onderwijsvormen en de arbeidsmarkt 

zijn belangrijk voor de ontwikkeling en het toekomstperspectief 

van onze leerlingen. Daarom versterken we de 

samenwerking met het primair onderwijs en het 

vervolgonderwijs in onze regio. We besteden in het 

bijzonder aandacht aan de overgang van het primair naar 

het voortgezet onderwijs om kansengelijkheid en 

inclusie te bevorderen. Ook brengen we de arbeidsmarkt 

dichterbij door contextrijk leren en contacten met het 

bedrijfsleven. 
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In verbinding: dialoog

Vanuit onze kernwaarden van verantwoordelijkheid en 

hoop zoeken we de verbinding met onze omgeving.  

In deze voortgaande dialoog verkennen we 

(toekomstige) ontwikkelingen en behoeften op het 

gebied van de arbeidsmarkt, kennisontwikkeling en 

overgangen. Op basis daarvan geven we actief richting 

aan het vormgeven en realiseren van 

samenwerkingsagenda’s die bijdragen aan een sterke 

onderwijsregio. 

dialoog

verbind ingverbind ing
in

In de pluriformiteit van de Rotterdamse regio 

neemt CVO een mooie plek in. De GSR als meer 

uitgesproken christelijke school in diezelfde 

regio staat daar graag naast, zodat leerlingen, 

ouders en medewerkers kunnen kiezen wat het 

beste bij hen past. Bij diverse maatschappelijke 

uitdagingen werken we goed en prettig samen.

CVO bewijst dat het een belangrijke ketenpartner 

is en midden in de maatschappij staat. Zij neemt 

hiertoe tal van initiatieven onder andere door 

stevig te investeren in de verbinding met po, mbo, 

hbo en wo.

CVO maakt de belofte van samenwerken in de 

regio al geruime tijd waar in de Zuider 

gymnasium basisschool. Op deze school ver-

zorgen PCBO en het Zuider Gymnasium voor 

hoogbegaafde en hoogintelligente kinderen uit 

groep 5 t/m 8 een bijzonder onderwijsaanbod. 

Een uniek concept in Nederland.

De belofte van CVO dat de organisatie midden in 

de regio staat en intensief samenwerkt is zeer 

herkenbaar en bouwt voort op een lange traditie. 

Al jaren werken CVO en Lucas Onderwijs 

structureel op alle niveaus samen, bijvoorbeeld 

op het gebied van schoolvisitaties en -audits.

Melle de Vries
Bestuurder GSR 

Ron Kooren
Voorzitter college van bestuur  
Albeda College

Diane Middelkoop

Voorzitter College van bestuur PCBO

Ewald van Vliet 

Voorzitter College van Bestuur  

Lucas Onderwijs

Reacties
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‘We beloven onze leerlingen, ouders, collega’s en maatschappe-

lijke partners dat we binnen de regio met tal van stakeholders 

samenwerken en dat we die samenwerking proactief en vanuit 

betrokkenheid opzoeken.’ Dat staat in het Koersplan als belofte 

voor de komende vier jaar. Hoe gaan scholen om met onze belofte? 

Een gesprek met schoolleiders over de praktijk van en de uit-

daging voor hun scholen.

Martijn Nolen, directeur bestuur en beleid van CVO, heeft een 

rondetafelgesprek georganiseerd over de belofte aan de regio in 

het Koersplan. Hij nodigde daarvoor vertegenwoordigers uit van 

verschillende CVO-scholen, voor praktijkonderwijs tot 

 gymnasium. Aangeschoven zijn: Mark van Burgel, directeur 

Comenius Nieuwerkerk en Comenius Krimpen, Coen van 

Noordwijk, algemeen directeur van Accent, Eric Koopmans en 

Linda Waals, wiskundedocent respectievelijk rector van het Zuider 

Gymnasium, en Debby Wernke, adjunct-directeur van Focus 

Beroepsacademie. 

Best practices
Deze scholen zijn niet toevallig uitgenodigd: elke school vertegen-

woordigt een best practice van samenwerking met partners in de 

eigen omgeving. Zo is Focus Beroepsacademie een mooi 

voorbeeld van samenwerking tussen de besturen CVO en OZHW 

voor een passend vmbo-aanbod in de Barendrechtse omgeving. 

Het Zuider Gymnasium en het Rotterdamse basisschoolbestuur 

PCBO hebben samen de Zuider Gymnasiumbasisschool opgericht 

met 10-14-onderwijs, bedoeld voor hoogbegaafde en hoog-

intelligente kinderen uit groep 5 tot en met 8. Op de praktijk-

scholen van Accent wordt steeds meer levensecht geleerd dankzij 

partners uit de regio, zoals een zorgboerderij in Schieland en de 

internationale touwgroothandel Paracord. De twee Comenius-

scholen onderhouden nauw contact met het basisonderwijs en 

het vervolgonderwijs, en ze werken daarnaast voor hun onder-

wijsconcepten Unesco-school en Young & Strong samen met 

maatschappelijke en culturele instellingen in respectievelijk 

Nieuwerkerk en Krimpen aan den IJssel. 

Er gebeurt meer!
Maar er gebeurt meer! Het Zuider Gymnasium biedt ook pre-

gymnasium aan voor leerlingen van basisscholen uit de 

 omgeving. Leerlingen met een havo-/vwo-advies volgen acht 

weken lang een dag lessen om kennis te maken met gepersonali-

seerd gymnasium onderwijs. Erik Koopmans: ‘We boren de bron 

van onderpresteerders aan en geven een impuls om het talent te 

ontdekken bij hun leerlingen. Zo lossen we een deel van onze 

belofte aan de samenleving al in!’ 

Linda Waals vult aan dat de school nadenkt over het opzetten van 

extra taallessen op Zuid en verder zijn of worden alle profielen in 

de bovenbouw verdiept. Leerlingen kunnen voor het genees kunde-

profiel bijvoorbeeld stage lopen in het Maasstad Ziekenhuis, en 

voor Economie en Maatschappij bij de Voedselbank. 

 

 ‘Het wordt hard werken!’ 

Ook Focus Beroepsacademie laat leerlingen actief kennismaken 

met de wereld buiten school. In het eerste leerjaar worden 

gastlessen verzorgd door bedrijven. Ook vinden er in latere jaren 

bedrijfsbezoeken plaats. De nieuwste optie is dat vierdejaarsleer-

lingen een volledig keuzevak kunnen volgen buiten de school, 

onder het motto ‘Leren buiten de school’. 

Een ander initiatief is een bedrijvendag op 25 januari 2024.  

Alle bedrijven en instellingen in Barendrecht presenteren zich die 

dag aan leerlingen uit vmbo-3. Debby Wernke vertelt:  

‘We organiseren dit samen met onze regionale partners. Zo zien 

onze leerlingen voor welke beroepen ze kunnen kiezen, en waarom 

ze daarvoor wiskunde nodig hebben. Dat werkt als extra motivatie.’

De school als tussenstation?
Mark van Burgel licht toe hoe zijn beide mavo-scholen in 

Nieuwerkerk en Krimpen de verbinding zoeken met andere 

scholen in hun omgeving. De beide Comeniusscholen ervaren de 

vierjarige opleiding als een tussenstation op weg van het 

basisonderwijs naar de arbeidsmarkt. ‘Het diploma alleen is niet 

de heilige graal’, zegt Mark. ‘Natuurlijk moet iedereen door de 

hoepel springen van het diploma, maar we vinden het vooral 

belangrijk dat leerlingen weten waarom ze leren en bedenken wat 

Hoe kunnen CVO-scholen samenwerken met de regio?  

Praktijk en uitdaging van pro tot gym 

Belofte aan de regio

Martijn Nolen
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schoolsoorten een praktijkvak op het rooster zetten, halen de 

Accentscholen juist het cognitieve meer in de school. ‘Ik vind het 

een goede ontwikkeling dat het praktijkonderwijs geen eind-

station meer is. Sommige leerlingen bereiken niveau 3 of 4 in het 

mbo, of nog meer. We beloven dat we het praktijkonderwijs nog 

kansrijker gaan neerzetten.’ 

Gezamenlijk optrekken
Debby vraagt aandacht voor het aspect in de belofte aan de regio 

over veiligheid en zorg. ‘Daar hebben we een flinke uitdaging aan. 

Als ook andere partijen rond de leerling gaan staan, kunnen ze op 

een goede plek terecht komen. Een kleine investering loont al. 

Daarbij is het belangrijk dat er voldoende geld is voor bijvoorbeeld 

het schoolmaatschappelijk werk. In de ene gemeente – Rotterdam 

– wordt daar meer geld voor uitgetrokken dan in andere.’ 

Ook de andere gespreksdeelnemers vinden goede ondersteuning 

op hun school belangrijk. Gezamenlijk –  bestuursoverstijgend 

– optrekken met de politie, het Openbaar Ministerie en ook met 

de samenwerkingsverbanden is essentieel om iets te bereiken. 

Ook wordt opgemerkt dat bij CVO nieuwkomersonderwijs 

ontbreekt, in een Internationale Schakelklas (ISK). Er zijn meer 

nieuwkomers dan er aanbod is. Juist ook voor deze groep hoort 

CVO er te zijn, vinden de aanwezigen.

Hard werken
Martijn vat het gesprek in vier punten samen: ‘Jullie roepen 

eigenlijk op de keten steeds goed te blijven doordenken. Laten we 

samenwerken met wie dan ook in de regio, ongeacht van welk 

bestuur. Laten we ook bekijken wat we in onze interne organisatie 

kunnen verbeteren. En laten we continu in gesprek blijven met 

leerlingen, ouders, bedrijven en instellingen over wat zij van ons 

onderwijs verwachten in relatie tot hun toekomst. Dat is onze 

opdracht voor de komende vier jaar en daarna. Het zal hoe dan 

ook hard werken worden!‘     

(Anja de Zeeuw)

ze willen en kunnen doen.’ De inzet van de Comeniusmede-

werkers is gericht op menswording (in Krimpen, met het concept 

Young & Strong) en wereldburgerschap (in Nieuwerkerk, met het 

Unesco-onderwijsconcept). Dat kan niet zonder contact met de 

wereld buiten school. In Nieuwerkerk wordt in het kader van de 

Sustainable Development Goals (SDG’s) bijvoorbeeld elk school-

jaar een wereldweek gehouden, samen met het bedrijfsleven of 

met maatschappelijke en culturele organisaties. De school in 

Krimpen organiseert al in leerjaar 1 bedrijfsbezoeken in de regio. 

Op de twee scholen staat in leerjaar 4 een stageweek op het 

programma. ‘Ik geloof er echt in dat kinderen, als ze in de praktijk 

in de regio gaan kijken, ontdekken wat er bij hen past of juist 

niet.’ 

De uitdaging voor de Comeniusscholen zit ’m in het contact met 

het mbo. ‘Wij moeten proberen onze leerlingen zelfstandiger te 

maken voor het mbo, en het mbo moet onze 16-jarige oud- 

leerlingen niet meteen als complete volwassenen benaderen,  

na zes weken zomervakantie. Dan komen we dichter bij elkaar!’

Geen eindstation
Bij het praktijkonderwijs (pro) binnen Accent is sprake van een 

andere mindset dan in de rest van het onderwijs, vertelt Coen van 

Noordwijk. ‘We zijn er als Accent goed aan gewend dat het 

onderwijs voor de helft van de tijd plaatsvindt in bedrijven en 

winkels, niet in het eigen schoolgebouw en met de eigen docenten.’ 

Omdat de arbeidsmarkt krap is, zijn praktijkscholen en vso- 

scholen als collectief een interessante vindplaats voor bedrijven 

die toekomstige medewerkers zoeken. ‘Er zijn de afgelopen jaren 

veel mooie samenwerkingsprojecten ontstaan tussen scholen en 

bedrijven, denk aan de TOP Academies . Ook is het schoonmaken 

in het Erasmus Medisch Centrum een fraai voorbeeld van 

samenwerking met bedrijven.’ 

Verheugend vindt Coen de trend dat steeds meer pro-leerlingen 

een Entree-diploma willen halen voor het mbo. Terwijl andere 

Vertegenwoordigers van de scholen in gesprek over de belofte aan de regio
Van link naar rechts: Mark van Burgel, Debby Wernke, Coen van Noordwijk, Eric Koopmans, Linda Waals en Martijn Nolen
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Kernwaarden CVO

Met de kernwaarden geloof, hoop, liefde en 

rechtvaardigheid geeft CVO richting aan hoe 

we met elkaar omgaan en wat we belangrijk 

vinden. Deze waarden, gebaseerd op onze 

christelijke wortels, zijn herkenbaar en 

 toegankelijk voor iedereen. We nemen onze 

verantwoordelijkheid om vanuit een hoopvolle 

basis elkaar werkelijk te zien en op te komen 

voor wat recht is. Op die manier zijn we elke 

dag van waarde voor onze leerlingen en mede-

werkers. 

Groene afspraak

Passend bij onze kernwaarden 

verantwoordelijkheid en rechtvaardigheid, 

formuleren we een ‘Groene Afspraak’ voor onze 

organisatie, scholen en omgeving. Hierbij werken 

we samen met partners in de regio, leerlingen en 

medewerkers. We ondersteunen initiatieven op 

scholen en werken aan duurzame bedrijfsvoering. 

We vinden het belangrijk om op deze manier ons 

aandeel te leveren aan een rechtvaardige en 

leefbare wereld.

Belofte aan de samenleving

Scholen die elke dag van waarde zijn

kernwaarden CVO

groene
afspraak
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Kwaliteitszorg onderwijs

CVO biedt onderwijs voor het leven. We werken elke 

dag aan basisvaardigheden en zorgen ervoor dat 

leerlingen met de juiste kwaliteiten doorstromen 

naar het vervolgonderwijs of de arbeidsmarkt. 

Vanuit de filosofie van de lerende organisatie geven 

we gezamenlijk richting aan de ontwikkeling van ons 

onderwijs en onderwijskwaliteitsbeleid. 

Efficiënte bedrijfsvoering

We richten onze ondersteunende 

bedrijfsprocessen effectief en efficiënt in en 

beperken waar mogelijk onnodige 

administratieve lasten. Hierdoor verminderen 

we de werkdruk. 

kwaliteitszorg
onderwijs
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Belofte aan de samenleving

Reacties belofte aan de samenleving 

‘Bijdragen aan en leren over een 
 duurzame toekomst vinden we  
 belangrijk’

Drs. A. (Annemarie) Pots
Manager Huisvesting & Facilitair SSO

Henk Hagoort 
Voorzitter VO Raad

Een school is meer dan een werkplaats voor het ontwikkelen van 

individueel talent. Het is boven alles een gemeenschap, gedragen 

door gezamenlijke waarden. De waarden geloof, hoop, liefde en 

rechtvaardigheid, geven aan alles wat CVO doet een diepere  betekenis,  

die doorwerkt tot ver buiten de muren van de school.  

Daar wordt niet alleen de leerling zelf, maar ook de samenleving beter van.

Onze belofte aan de samenleving is helder, geeft ons focus, is inspirerend 

en tegelijkertijd uitdagend. Wij hebben 190.000 m2 aan schoolgebouwen en 

kunnen daarmee impact maken op de klimaatdoelen en op het gebied 

duurzaamheid. Bij nieuwbouwprojecten werken we actief aan deze 

verantwoordelijkheid. De uitdaging en de impact zit bij de verduurzaming van onze 

bestaande schoolgebouwen. En die uitdaging gaan we graag aan. Onze partners 

spelen een essentiële rol bij het invullen en realiseren van deze koers. In ons 

inkoopbeleid en onze inkoopprocessen gaan we onze partners uitnodigen en uitdagen 

om een bijdrage te leveren aan deze belofte. We gaan niet alleen gebruikmaken van 

bewezen oplossingen, maar ook van innovatieve oplossingen van partners om onze 

maatschappelijke belofte te realiseren.
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Het is nodig nu stappen te zetten op het gebied van  

duurzaamheid voor een toekomst waarin de wereld  

goed leefbaar is. Hiervoor is het ook nodig de ogen van  

leerlingen te openen voor maatschappelijke problemen en 

hen te betrekken bij het oplossen hiervan.

Onze scholen staan midden in de samenleving. Bijdragen aan  

en leren over een duurzame toekomst vinden we belangrijk.  

Op onze scholen gaan we spaarzaam om met grondstoffen en energie. 

Hierbij hebben we aandacht voor onze omgeving, beschermen we onze planeet, 

en dragen we bij aan een rechtvaardige samenleving. Voor een duurzame 

toekomst is het ook van belang dat onze medewerkers vitaal en duurzaam 

inzetbaar zijn, ondersteund door een positief, gezond en veilig werkklimaat.

CVO omarmt met deze belofte de koers naar een duurzame ontwikkeling.  

Ik denk dan aan gezonde scholen, energieneutrale gebouwen en onder- 

wijs dat onze leerlingen begeleidt en leert hoe we voor de wereld om ons 

heen en voor elkaar kunnen zorgen. Stel je voor wat we kunnen bereiken met 25.000 

leerlingen en 2.500 medewerkers! Samen zoeken naar oplossingen voor milieu-

vraagstukken en werken aan een betere omgeving en toekomst voor iedereen.

Miranda Buitelaar
Directeur bedrijfsvoering Portus scholengroep

Tristen Verburg
Docent op Melanchthon Kralingen  
en stagiair CVO Beleidsstaf

Erik Wijnstok
Directeur bedrijfsvoering Melanchthon
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Professionele ontwikkeling als onderdeel van een lerende 

organisatie vormt de rode draad door het CVO Koersplan 2024-

2028. Zowel het individu, de ontwikkeling van het team als de 

samenwerking CVO-breed zijn van belang om de beloften en de 

ambities van de koers te realiseren. Annemarie Neeleman, 

beleidsadviseur bij CVO en lector aan Hogeschool Rotterdam, en 

Sanne Kamphuisen, manager van de CVO Academie, wisselen van 

gedachten over hoe de academie en de lerende organisatie hierin 

kunnen helpen.

Teamleren en teamontwikkeling zijn van groot belang in een 

lerende organisatie. Sanne merkt dat individuele deelnemers aan 

leeractiviteiten van de CVO Academie de ontmoeting met collega’s 

van andere scholen als een meerwaarde ervaren. ‘Dat willen we 

daarom de komende jaren meer vormgeven.’ De CVO Academie 

zal meer mogelijkheden bieden voor teamleren, dat wil zeggen: 

als team van en met elkaar leren vanuit de visie van de organisatie 

gericht op de kwaliteitsverbetering van ieders dagelijks handelen. 

Annemarie vertelt: ‘Samenwerken en samen leren zijn belangrijke 

bouwstenen in een lerende organisatie.’ 

Communities en PLG’s
Een manier daarvoor is via communities van medewerkers voor 

bepaalde thema’s of vakken. De leden zullen elkaar niet alleen 

online, maar ook fysiek ontmoeten. De community-vorming draagt 

onder meer bij aan het vakmanschap van docenten. 

Daarnaast zullen er steeds meer professionele leergemeen-

schappen (PLG’s) worden opgezet. In samenwerking met bijvoor-

beeld lectoren van hogescholen of universitaire onderzoekers 

gaan collega’s zich verdiepen in thema’s als toetsing, curriculum-

ontwikkeling en basisvaardigheden. 

Teacher leaders
Annemarie vertelt: ‘Naast gemeenschappelijke leiderschap s-

trajecten – voor leiders in de lijn – ontwikkelen we een leertraject 

voor teacher leaders. 

Teacher leaders zijn docenten die vanwege hun expertise en 

ervaring autoriteit hebben verworven bij hun collega’s op een 

bepaald thema of onderwerp. Zij nemen leiding voor een 

 ontwikkeling op dit gebied binnen hun school of scholengroep. 

Er zijn natuurlijk al volop teacher leaders bij CVO. De CVO Acade-

mie gaat deze docenten nu ook ondersteunen in hun professionele 

ontwikkeling. Door in te zetten op de ontwikkeling van deze 

superspecialisten onderstreept CVO dat er méér loopbaan-

mogelijkheden zijn dan doorgroeien naar een managementfunctie.’

Sanne vertelt welke accenten er worden gelegd in het ontwikkel-

traject voor teacher leaders: ‘We willen de innovatieve vaardig-

heden en het project- en onderzoeksmatig werken van docenten 

ondersteunen.’ 

Kennisgedreven werken
Meer dan voorheen zal ook het kennisgedreven werken van 

medewerkers aandacht krijgen. Annemarie: ‘Dat betekent niet dat 

je je intuïtie en ervaring moet uitschakelen, maar dat je ook 

beschikbare kennis meeneemt in je overwegingen. We attenderen 

collega’s op bestaande vindplaatsen, zoals www.kennisrotonde.nl 

en www.onderwijskennis.nl van het Nationaal Regieorgaan 

Onderwijsonderzoek (NRO) en researched.eu van ResearchED 

NL.’ Volgens Sanne wordt er tijdens leeractiviteiten van de CVO 

Academie al gestimuleerd dat deelnemers onderzoeken welke 

kennis er is binnen CVO en hoe ze daarop kunnen voortbouwen. 

Dit past in het streven om te focussen op kennisdeling. 

Aanbod voor elke fase 
Binnen de CVO Academie is er een divers aanbod van leervormen. 

Als medewerker kun je een podcast luisteren, een webinar volgen 

op jouw moment of collega’s ontmoeten en kennis delen tijdens 

een themabijeenkomst of onderwijscafé. Zo kan iedere CVO’er 

voor elke fase van zijn of haar professionele bestaan zich 

 ontwikkelen. 

Annemarie Neeleman en Sanne Kamphuisen in gesprek 
 

Ontwikkeltrajecten voor teacher leaders

Ontwikkelingskansen
Citaat uit het Koersplan: ‘We zijn een lerende organisatie, 

waar we elke dag werken aan het verbeteren van ons 

onderwijs. We bieden ontwikkelingskansen en stimuleren 

onze medewerkers om die te pakken.’ Hoe CVO deze 

belofte aan medewerkers waarmaakt wordt de komende 

periode uitgewerkt in een CVO-lerarenagenda.

 

 ‘Er zijn méér 

loopbaanmogelijkheden  

dan doorgroeien naar  

een managementfunctie’

(Anja de Zeeuw)



De CVO-scholen

Accent

Accent Praktijkonderwijs Capelle

Accent Praktijkonderwijs Centrum

Accent Praktijkonderwijs Delfshaven 

Accent Praktijkonderwijs Hoogvliet 

Accent VSO Op Noord

Accent VSO Op Zuid 

Accent Avondscholen 

 

 

Comenius College  

Comenius Mavo Capelle 

Comenius Lyceum Capelle

Comenius Beroepsonderwijs Capelle 

Comenius College Krimpen 

Comenius College Nieuwerkerk 

Comenius Dalton Rotterdam

De Meerpaal

Marnix Gymnasium 

 

CSG Melanchthon

Melanchthon Bergschenhoek  

Melanchthon Berkroden

Melanchthon De Blesewic

Melanchthon Business School 

Melanchthon Kralingen 

Melanchthon Mavo Schiebroek 

Melanchthon Schiebroek 

Melanchthon Wilgenplaslaan

Scholengroep PENTA 

Penta Bahûrim 

Penta Charles de Foucauld

Penta Hoogvliet

Penta Jacob van Liesveldt

Penta De Oude Maas

Penta Scala Molenwatering

Penta Scala Rietvelden 

Penta Rozenburg  

 

Portus scholengroep

Portus Farelcollege 

Portus Juliana 

Portus Groene Hart

Portus Meridiem 

Zuider Gymnasium

Samenwerkingsscholen  

CVO en OZHW

Focus Beroepsacademie

Máximacollege

 

Ga voor de contactgegevens naar de website van de 

scholen of naar cvo.nl

 

CVO
CVO omvat zeven scholen(groepen) voor voortgezet onderwijs.  

Deze scholengroepen hebben vestigingen op zo’n 40 verschillende 

locaties, met een sterke concentratie in Rotterdam.  

De meeste CVO-scholen zijn brede scholengemeenschappen met 

meerdere vestigingen. Ze verzorgen onderwijs op alle niveaus.  

Met zo’n 21.000 leerlingen behoren we tot de grotere schoolbesturen 

van Nederland. CVO is werkgever voor ruim 2.300 medewerkers.

De scholen van CVO doen er alles aan om onze leerlingen succesvol 

te laten worden. Vanuit een open christelijke inspiratie bieden we 

jonge mensen stimulerend voortgezet onderwijs én een brede 

vorming, waarbij we rekening houden met ieders individuele 

mogelijkheden en kwaliteiten.

Meer informatie: www.cvo.nl

CVO Beleidsstaf en Shared Service 
Organisatie (SSO)
CVO heeft een eigen ondersteuningsorganisatie waar ongeveer 

honderd mensen werken. Deze ondersteuningsorganisatie bestaat  

uit de CVO Beleidsstaf (directe medewerkers raad van bestuur) en  

de Shared Service Organisatie (SSO). De medewerkers van de SSO 

ondersteunen de scholen van CVO op het gebied van ICT, human 

resources, huisvesting & facilitair, financiën, inkoop, 

 subsidiecoördinatie en juridische zaken. 

Alle auteursrechten en andere rechten van intellectuele eigendom op alle artikelen, 
teksten, foto’s, afbeeldingen en materialen die zijn opgenomen in CVOpen zijn 
eigendom van de Vereniging voor Christelijk Voortgezet Onderwijs te Rotterdam  
en omgeving (CVO) of zijn opgenomen met toestemming van de eigenaar, tenzij 
uitdrukkelijk een andere bron wordt vermeld. Geen enkel artikel, tekst, foto, 
afbeelding mag worden veranderd of worden opgenomen in enig ander werk of 
andere publicatie, behoudens voor zover de overname geschiedt ten behoeve  
van persoonlijke en niet-commerciële doeleinden met vermelding van de bron.
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onderwijs

CVO 

Henegouwerplein 14

3021 PM  Rotterdam 

Postbus 2152

3000 CD  Rotterdam

T [010] 217 13 99

www.cvo.nl

Vereniging voor Christelijk Voortgezet Onderwijs te Rotterdam en omgeving

arrow-right CVO. Onderwijs voor het leven. 

‘Met het nieuwe Koersplan geven we 
inhoudelijk antwoord op de  
maatschappelijke opgaven en de 
ontwikkelen in onze samenleving’

Marc Mittelmeijer, voorzitter raad van bestuur


